
                                                           UCHWAŁA NR XIX/174/20                               

RADY GMINY W KSIĄŻKACH 

z dnia 29 września 2020 r. 

 

 

w sprawie rozpatrzenia petycji wniesionej w interesie publicznym.   

 

 

        Na podstawie art. 18 ust. 2 pkt 15 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie 

gminnym (Dz. U. z 2020 r. poz. 713 z późn. zm.),  art. 9 ust. 2 i art. 13 ust. 1 ustawy z dnia 11 

lipca 2014 r. o petycjach (Dz. U. z 2018 r., poz. 870) oraz po przeprowadzeniu postępowania 

wyjaśniającego przez Komisję Skarg, Wniosków i Petycji uchwala się, co następuje: 

 

    § 1. Nie uwzględnia się petycji z dnia 21 marca 2020 r. wniesionej w interesie publicznym 

przez Koalicję Polska Wolna od 5G, dotyczącej przyjęcia przez Radę Gminy w Książkach 

uchwały w sprawie ochrony mieszkańców przed elektroskażeniem z przyczyn 

przedstawionych w uzasadnieniu do niniejszej uchwały. 

 

    § 2. Zobowiązuje się Przewodniczącego Rady Gminy w Książkach do zawiadomienia 

wnoszącego petycję o sposobie jej załatwienia. 

 

     § 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 

 

 

     Przewodniczący  
Rady Gminy w Książkach 

 
     Marek Macikowski 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 



UZASADNIENIE 

DO UCHWAŁY NR XIX/174/20 RADY GMINY W KSIĄŻKACH 

z dnia 29 września 2020 r. 

  

    W dniu 23 marca 2020 r. do Urzędu Gminy Książki drogą elektroniczną została wniesiona przez 

Koalicję Polska Wolna od 5G petycja w interesie publicznym dotycząca : 

1) przyjęcia przez Radę Gminy uchwały w sprawie ochrony zdrowia mieszkańców przed 

elektroskażeniem; 

2) zobowiązania Wójta i Przewodniczącego Rady Gminy do : 

a) wykonania uchwały; 

b) opublikowania jej na stałe na stronie internetowej Urzędu Gminy oraz na profilu 

Facebooka Wójta Gminy; 

c) przekazania uchwały dyrektorom wszystkich szkół i przedszkoli na terenie gminy; 

d) przekazania uchwały władzom powiatowym, wojewódzkim i krajowym.    

Ponadto Koalicja Polska Wolna od 5 G wnosiła, aby w uchwale,  Rada Gminy : 

1) wyraziła swoje negatywne stanowisko wobec: 

a) wielokrotnego zwiększenia od 1.01.2020 r. dopuszczalnego poziomu ekspozycji 

mieszkańców na pole elektromagnetyczne z zakresu mikrofalowego; 

b) wprowadzenia standardu 5G bez wcześniejszego zbadania wpływu tej technologii na  

zdrowie mieszkańców i działanie implantów oraz bez wdrożenia właściwego systemu 

monitoringu natężenia PEM w środowisku; 

2) zaleciła, aby : 

a) zdemontowano istniejące sieci Wi-Fi w szkołach tam, gdzie one istnieją i wykonano nowe 

instalacje sieci komputerowych w oparciu wyłącznie o połączenia kablowe internetowe 

bądź światłowodowe; 

b) nakazano przełączenie na lekcjach telefonów komórkowych w tryb samolotowy oraz 

zakazano ich używania na przerwach poza celami związanymi z informowaniem rodziców 

lub w celach alarmowych.  

Ze względu na ogłoszony stan zagrożenia epidemicznego, a następnie stan epidemii termin 

rozpatrzenia petycji został przedłużony o 3 miesiące, o czym Przewodniczący Rady Gminy zawiadomił 

pisemnie wnoszącego petycję. Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady Gminy odbyła swoje 

posiedzenie w dniu 03 września 2020 r. gdzie zapoznała się z treścią petycji, wyjaśnieniami 

pracowników merytorycznych oraz z obowiązującymi w tym zakresie przepisami i na tej podstawie 

wydała stanowisko zawierające wniosek o nieuwzględnianiu petycji.  W stanowisku Komisja 

stwierdziła, co następuje: 

1) Gmina nie dysponuje informacjami i danymi na temat analiz dotyczących skali zachorowań 

mieszkańców gminy z powodu zwiększonej ekspozycji na pole elektromagnetyczne, jak 

również czy fale elektromagnetyczne szkodzą zdrowiu. Obecnie nie istnieją badania i ich 

wyniki jednoznacznie stwierdzające o jakiejkolwiek szkodliwości promieniowania, które jest 

emitowane przez antenę w standardzie 5G, na ludzkie życie i zdrowie.  Człowiek każdego dnia 

obcuje z setkami najróżniejszych fal na najróżniejszych częstotliwościach, styka się z 

promieniowaniem takim jak radiowe, mikrofalowe, cieplne, podczerwone, słoneczne, 

laserowe, ultrafioletowe i wdrożenie standardu sieci telefonii komórkowej 5 G nie wpłynie 

znacząco na ilość fal, na które łącznie poddany jest ekspozycji człowiek. Rozwój sieci 5 G da 

umożliwić powstania rozwiązań wykorzystywanych w wielu branżach przemysłowych poprzez 



szybszy przesył danych z wykorzystaniem telefonów komórkowych lub innych urządzeń 

przenośnych. W zakresie oceny wypływu zwiększenia wysyłanych częstotliwości na 

środowisko naturalne Rada Gminy  nie ma kompetencji do zbadania przedmiotowego 

problemu, ani też do kwestionowania rozwiązań przyjętych w regulacjach powszechnie 

obowiązującego prawa. 

Biorąc powyższe pod uwagę Komisja uznaje wniosek o wyrażenie negatywnego stanowiska 

wobec wielokrotnego zwiększenia od 01.01.2020 r. dopuszczalnego poziomu ekspozycji 

mieszkańców na pole elektromagnetyczne z zakresu mikrofalowego oraz wprowadzenia 

standardu 5G bez wcześniejszego zbadania wpływu tej technologii na zdrowie mieszkańców                 

i działanie implantów za niezasadny. Ponadto Komisja stwierdziła, że zgodnie art. 18 ustawy      

z dnia 8 marca 1990 r. (Dz. U. z 2020 r. poz. 713) do właściwości Rady Gminy nie należą 

kwestie podniesione w petycji. Rada nie ma zatem kompetencji do zbadania 

przedmiotowego problemu, ani też do kwestionowania rozwiązań przyjętych w regulacjach 

powszechnie obowiązującego prawa, t.j. w rozporządzeniu Ministra Zdrowia z dnia 17 

grudnia 2019 r. w sprawie dopuszczalnych poziomów pól elektromagnetycznych                                   

w środowisku (Dz. U. z 2019 r. poz. 2448). 

2) Zalecenie, aby dokonać demontażu istniejących sieci Wi-Fi w szkołach tam gdzie one istnieją        

i wykonanie nowych instalacji sieci komputerowych w oparciu wyłącznie o połączenia 

kablowe jest nieuzasadnione ekonomicznie i trudne do zrealizowania. Obecna sieć 

bezprzewodowa wspomaga istniejącą sieć kablową, a ponadto nie istnieją badania 

jednoznacznie wskazujące iż takie sieci są w jakikolwiek sposób szkodliwe dla zdrowia i życia 

człowieka. Natomiast ustalenie zasad korzystania z telefonów komórkowych w szkołach                       

i przedszkolach należy do właściwości dyrektora placówki oświatowej na podstawie art. 99 

ust. 4 ustawy z 14 grudnia 2016 r. - Prawo oświatowe (Dz. U. z 2020 r. poz. 910). W ocenie 

komisji brak jest podstaw prawnych, aby Rada Gminy zleciła szkołom zdemontowanie sieci 

Wi-Fi i nakazała wykonanie nowych instalacji w oparciu o połączenia kablowe oraz nakazała 

przełączanie na lekcjach telefonów komórkowych w tryb samolotowy i zakazała ich używania 

na przerwach. 

   Rada Gminy w Książkach na Sesji w dniu 29 września 2020 r.  przychyliła się do stanowiska Komisji 

Skarg, Wniosków i Petycji z dnia 3 września 2020 r. i zdecydowała o  nie uwzględnieniu petycji z dnia  

21 marca 2020 r. wniesionej w interesie publicznym przez Koalicję Polska Wolna od 5G, dotyczącą 

przyjęcia uchwały w sprawie ochrony zdrowia mieszkańców przed elektroskażeniem.  

 

 

     Przewodniczący  
Rady Gminy w Książkach 

 
     Marek Macikowski 
 

 


